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مدیرکل پیش بینی و هشدار سریع سازمان هواشناسی می گوید تا اواسط هفته آینده، در بیشتر مناطق ایران هوای گرم ماندگار خواهد 
بود. احد وظیفه می گوید امروز )شــنبه( دمای تهران در گرم ترین حالت به 41 درجه سانتیگراد می رســد. او دراین باره گفت: »شنبه و 
یکشنبه ۲۲ و ۲۳ تیر، با شمالی شــدن جریانات در استان های واقع در ســواحل دریای خزر و اردبیل، بارش باران پیش بینی  می شود و 
شدت بارش در استان گیلان خواهد بود.« به گفته وظیفه، در پنج روز آینده وزش باد شدید، گاهی همراه با گردوخاک و کاهش دید افقی 

را در شرق کشور به ویژه منطقه زابل خواهیم داشت. 

 تهران
 به ۴۱ درجه 
می رسد
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هر کسی که در خانه شما 
حضور دارد باید بداند هنگام 
وقوع زلزله چه اقدامی انجام 

دهد حتی اگر شما موقع وقوع 
حادثه آنجا نباشید.

با بهبود وضع دریاچه ارومیه، فشارها برای برداشت آب  بیشتر شده اما دولت مقاومت می کند

پای دریاچه ایستاده ایم
  امام جمعه ارومیه در گفت وگو با »شهروند«: در حال حاضر وضع دریاچه تغییر پیدا کرده و به نظر من دولت هم باید سیاست محدودیت های مصرف آب را با این وضع بهبودیافته، تطابق بدهد 

  مسئول فنی ستاد احیای دریاچه ارومیه در گفت وگو با »شهروند«:  با وجود تمام فشارها  برنامه را گام به گام پیش خواهیم برد و با چهار قطره باران، از هدفمان برنمی گردیم

مهتابجودکی|همین که حال دریاچه بهتر می شود، 
فشارها برای برگشتن به روش قبلی مصرف آب در حوضه 
آبریز ارومیه بیشــتر می شــود. از فروردین که بارش های 
سیل آســا به دریاچه ارومیه هدایت شــد هم همین طور 
شده و گروهی می گویند باید قید محدودیت مصرف منابع 
آبی را زد. حال دریاچه از 2  ســال پیش رو به بهبود رفته؛ 
بهبود یعنی این که ترازش به نسبت  سال 93 )آغاز برنامه 
احیا( 93 سانتیمتر افزایش یافته است. دریاچه ای که بیم 

مردنش می رفت، به تثبیت رســیده و دارد زنده می شود؛ 
23 هزار فلامینگو در جزایرش زندگی می کنند و گستره اش 
با افزایش ۹۰۰ کیلومتری در مقایسه با زمان مشابه  سال 
گذشته به سه هزار و ۱۱۹ کیلومترمربع رسیده است. تا قبل 
از این که برنامه احیای این پهنه خشکیده آغاز شود، خیلی ها 
کار دریاچه را تمام شده می دیدند و می گفتند هر هزینه ای 
برای نجات آن، هدردادن ســرمایه است. حالا هم فشارها 
از آن روســت که گروهی کار احیا را تمام شده می بینند و 

دریاچه را زنده؛ آن قدر زنده که دیگر نیازی به مراقبت ندارد. 
این فشارها در حالی اســت که اولین سیاست گذاری های 
نادرست در زمینه کشــاورزی، کشت و تولید محصولات 
بدون توجه به میزان آب مورد نیاز است که به  عنوان مقصر 
تشدید خشکسالی دریاچه ارومیه شناخته می شود. برای 
همین است که مســئولان ســتاد احیای دریاچه ارومیه 
می گویند، نباید به »ولنگاری در مصرف آب« برگشت، باید 
کار را تا آن جا ادامه داد که دریاچه به تراز اکولوژیک برسد؛ 

این هدفی است که آنها می گویند اگر کارها درست پیش 
برود تا  سال 1406 محقق خواهد شد.

حالاکهبارانحالدریاچهراخوبکرد
سیاستمصرفآبراعوضکنید

بارش های بهاری نجات بخش بود و حالا که تابســتان 
رسیده، ورود روان آب ها به دریاچه قطع شده است. کم کم 
به سیاق هر تابســتان تراز دریاچه دوباره تا۷۰ سانتیمتر 
کمتر خواهد شد. با این همه در سایه افزایش حجم آب و 
حل شدن نمک های رسوب شــده در کف آن، دریاچه در 
بســیاری از نقاط عمق گرفته و تبخیر آن هم کمتر شده 
است. این وضع از چشم بســیاری کارِ باران است، نه ستاد 
احیای دریاچه ارومیه. مسئول فنی ستاد احیا اما می گوید، 
بارش باران به تنهایی نمی تواند یک پهنه بزرگ خشکیده 

را از آب بپوشاند.
حال خــوب دریاچه از چشــم هیچ کــس دور نماند. 
عکس های هوایی که دست به دست می شد، نشان دهنده 
تغییر بود. برای همین بود که خیلی زود، حرف هایی درباره 
از سرگیری مصرف آب به شیوه گذشــته سروصدا کرد. 
اواخر اردیبهشت بود که مهدی قریشی، امام جمعه ارومیه 
در جلسه شــورای اداری استان از تغییر سیاست ها بعد از 
بارش های فروردین صحبت کرد. او گفت که »با توجه به 
بهبود نسبی دریاچه ارومیه خوب است دولت سیاست های 
ســتاد احیای دریاچه ارومیه در بخش کشاورزی را برای 
اجرای پروژه های بــزرگ دامی و گیاهــی اصلاح کند تا 
کشت گلخانه ای و کشت گیاهان کم آب بر سرعت گیرد. 
آذربایجان  غربی قابلیت احداث دامداری های بزرگ مقیاس 
را دارد و لازم است دولت بســترهای لازم را برای این کار 
بیش از گذشــته فراهم آورد و در کنار آن تقویت بودجه 
شهرداری ها نیز از دولت انتظار می رود.« امام جمعه ارومیه 
البته برای لایروبی رودخانه ها و آبخیزداری در زمان بارش 

باران از دولت تشــکر کرده و گفته بود: »به همین واسطه 
و با استمرار بارش ها حال وروز دریاچه ارومیه نیز به وضع 

رضایت بخشی به نسبت گذشته رسیده است.«
قریشی حالا در گفت وگو با »شهروند« از  امید مردم به 
بهبود دریاچه می گوید و البته تأکیــد دارد که این بهبود 
وضعیت، بیش از همه کارِ باران بوده: »مردم از این که وضع 
دریاچه ارومیه به دلیل نزولات یک مقدار تغییر پیدا کرده، 
خوشحالند. تا پیش از این تهدیدات خشک شدن دریاچه در 
روحیه آنها اثر بدی گذاشته بود و دلگیرشان کرده بود و حالا 
این وضع بهتر شده است.« به گفته او اعتقاد عموم مردم بر 
این است که ضمن این که مسئولان برای احیای دریاچه 
تلاش کرده اند اما لطف خداوند و بــارش نزولات در عین 
پیش نیامدن سیل باعث شــده که دریاچه ارومیه زنده تر 

شود. امیدواریم بارش ها باز هم ادامه داشته باشد.
امام جمعه ارومیه هنوز درباره کاهش محدودیت مصرف 
آب سر حرفش هســت. او این حرف ها را در زمان حضور 
رئیس جمهوری در ماکو گفته بود:  »حرفم این بود که در 
حال حاضر وضع دریاچه تغییر پیدا کرده و به نظر من دولت 
هم باید سیاست محدودیت های مصرف آب را با این وضع 
بهبودیافته، تطابق بدهد. رئیس جمهوری هم همان زمان 

درباره بهبود وضع گفته بود.«
قریشی از قول کشاورزان می گوید که انتظار کشاورزان 
هم این اســت که اگر وضع دریاچه خوب شــده، کشت 
گلخانه ای و توســعه دامداری های بزرگ ادامه پیدا کند و 
سیاست ها طوری تنظیم شود که با توجه به نزولات آسمان 
و بهترشــدن احوال دریاچه، کشت گلخانه ای هم بیشتر 
شود: »نگاه من این است که بر اســاس داشته هایمان تا 
جایی که امکان دارد، محدودیت ها را کمتر کنیم.« ستاد 
احیای دریاچه ارومیه اما موافق این نگاه نیست و فشارها 

را برنمی تابد.

شهروند| پس از بارش های بهار امســال و بهبود وضع دریاچه ارومیه 
گروهی از بدنه دولت برای کاهش محدودیت های مصرف منابع آبی به ستاد 
احیای این دریاچه فشار وارد می کنند. علی حاجی مرادی، مسئول واحد فني 
ستاد احیاي دریاچه ارومیه در گفت وگو با »شهروند« از این موانع می گوید 
و به این سوال پاسخ می دهد: »بهبود وضع دریاچه ارومیه کار باران است یا 

اقدامات ستاد احیا؟«
  آقای حاجی مرادی از احوال امروز دریاچه بگویید. حالش بهتر 

است؟
حال دریاچه دو  سال است که خوب اســت و حالا خوب تر هم شده، تراز 
دریاچه به 1271 متر و 75 سانتی متر رسیده که این میزان به نسبت  سال 
93 که شروع عملیات احیا بود، 93 سانتی متر بیشتر است. تراز دریاچه در 
مقایسه با مدت مشابه در  سال 97 هم 105 سانتی متر افزایش داشته است. 
احیا در شرایطی رقم می خورد که تا پیش از  سال 93، سالانه 40 سانتی متر 
کاهش تراز اتفاق می افتاد. اکنون نه تنها کاهــش تراز اتفاق نیفتاده، بلکه 

افزایش هم داشته است.
  پس وارد مرحله احیا شده ایم؟

سه سال ابتدایی برنامه احیای دریاچه ارومیه تا پایان شهریور  سال96 دوره 
تثبیت وضع دریاچه بود و اکنون دو سال است که وارد مرحله احیا شده ایم.  

  حال خوب دریاچه را مدیون بارانیم یا اقدامات ســتاد احیا؟ 
سوالم از این رو است که حرف و حدیث هایی درباره وضع دریاچه 

گفته می شود.
بارش ها عاملی است که منابع آب داخل حوضه دریاچه را تامین می کند، 
اما صرف بارش به تنهایی نمی تواند بــدون اقدامات هدایتی، پهنه 50 هزار 
کیلومتری را از آب بپوشاند. با وجود بارش هایی که در سال های پیش اتفاق 
می افتاد، این منابع آبی دریاچه را پوشش نمی دادند. درواقع برای رسیدن آب 
به دریاچه باید اقداماتی برای انتقال باران انجام شود. مقایسه وضع دریاچه 
ارومیه در اسفند  سال 93 با اسفند  سال 97 که تراز آن 45سانتی متر بیشتر 
شده بود، قضاوت را آسان تر می کند. اگر بارش و برنامه احیا دو مقوله جدا از 
هم بودند، این تفکیک قابل انجام بود. بارش به خودی خود منجر به توزیع آب 
در پهنه دریاچه نمی شود و اگر برنامه احیا نباشد، بارش به تنهایی نمی تواند 
تراز را افزایش دهد. لازم است اقداماتی بین محل وقوع بارش و دریاچه انجام 

شود.
  با این همه اما هنوز حرف و حدیث ها درباره نقش ستاد احیا در 

رسیدن به این وضع خریدار دارد.
از اینها هم گذشته پژوهشی که  سال گذشته محققان ایرانی در آمریکا 

انجام داده اند، نشــان می دهد در 13 هزار  ســال گذشــته دریاچه ارومیه 
هیچ وقت کاملا خشک نشده اســت. در طول این مدت سال هایی بود که 
حداقل 180 میلیمتر بارش داشته است. تجربه این میزان بارش درحالی 
است که در  سال 96، با وجود 200 میلیمتر بارش، عددی نزدیک به بدترین 
شرایط تمام عمر دریاچه را تجربه کردیم. از طرف دیگر امسال 480 میلیمتر 
بارش اتفاق افتاد و این رقم نزدیک ترین میزان به بیشترین بارش در طول 
13هزار سال گذشته در دریاچه است. این آمار و ارقام و مقایسه ها یعنی فارغ 
از میزان بارش در حوضه دریاچه ارومیه در طول  سال و بالا یا پایین بودن آن، 

باید کار احیا را در پیش بگیریم. 
  درباره چگونگی اقداماتی که برای هدایت آب –به طور مثال 

پس از بارش های فروردین- به دریاچه ارومیه انجام شده، بگویید.
در چهار سال گذشته برای رساندن آب به دریاچه اقداماتی مثل تخلیه به 
هنگام سدهای حوزه، لایروبی و ساماندهی رودخانه های حوضه و احداث 
سدهای توزیع آب ازجمله کارهایی بوده که انجام شده است. این اقدامات 
در فروردین امسال مانع واردشدن خسارت سیل شد، به طوری که در سد 
بوکان آنچنان ظرفیت لازم برای جذب آب ایجــاد کرده بودیم که نه تنها 

جلوی خسارت را گرفت، بلکه آب به صورت تنظیم شده به دریاچه 
رسید.  این اقدامات اگر انجام نمی شد، این آب به صورت غیرقابل 
کنترل و با دبی های خارج از ظرفیت به روستاهای اطراف دریاچه 

خسارت می زد. 
  این میان اما باز هم صحبت هایی از این دســت 

هســت که با بهبود وضع دریاچه ارومیه، بهتر 
است محدودیت مصرف آب در بخش کشاورزی 

برداشته شود. چقدر این موضوع جدی 
است؟

در نهادهای مختلف کشور این تصور شکل 
گرفته که »کار تمام شده است«. همان طور که 
تا  سال 93 کار دریاچه ارومیه را »تمام شده« 
می دانســتند و می گفتند هر هزینه ای برای 
نجات آن، هدر دادن ســرمایه است و باید این 
پهنه بزرگ نمکی را به پارک تبدیل کرد. حالا 
از آن طرف بوم افتاده ایم؛ حــالا که به هدف 
تثبیت وضع دریاچه رسیده ایم و مسیر احیا 
را طی می کنیم، می گوینــد باید برگردیم به 
وضع ولنگاری در مصرف آب. دراین باره فشار 

می آورند و ما با اجرای برنامه احیا، مقاومت می کنیم.
با وجود تمام فشارهایی که برای احیای دریاچه ارومیه به ما وارد می شود، 
برنامه را گام به گام پیــش خواهیم برد و با چهار قطره بــاران، از هدفمان 

برنمی گردیم. حالا بعد از سیلاب فشارها بیشتر شده است.
  این فشارها که می گویید از کدام سمت و سو به ستاد احیا وارد 

می شود؟
بخش عمده ای از بدنه دولت معتقدند که با یک متر افزایش تراز، باید ادامه 
احیا را رها کرد و مصرف آب به شــکل افسارگسیخته قبل برگردد. آنها در 
حالی این نظر را دارند که در همین یک ماه گذشته، تراز دریاچه 24 سانتیمتر 
کاهش داشته است. کافی است یک  سال از اهداف احیا عقب نشینی کنیم، 
افزایش تراز را از دســت خواهیم داد. حوضه آبی که با اصلاح مصرف منابع 
آبی توانسته خود را سازگار کند با عقب نشینی دوباره به شرایط گذشته اش 

بازمی گردد.
  راه حل چیست؟ آیا واقعا باید به این فشارها پاسخ داد؟ به الگوی 

مصرف سابق برمی گردیم؟ 
باید این نکته ملکه ذهنمان شــود؛ باید ســقفی مجاز برای برداشت از 
منابع آب حوضه تعریف کنیم و مصارفمــان را بدون توجه به بارش 
ســنواتی تا حدی محدود کنیم که اگر باران آمد، تمام منابع را به 
دریاچه برســانیم. اگر چنین نکنیم، این طور می شود که به  طور 
مثال یک  سال نمی توانیم آب شرب اصفهان را تأمین کنیم و  سال 
بعد زورمان به تأمین آب زاینده رود نمی رسد. نباید با یک بار 
بارش خوب طوری مصرف کنیم که انگار شرایط بارش 
همیشه همین جور خواهد ماند. تابستان  سال پیش با 
وزارت نیرو تفاهم کردیم که میزان مصرف 
از منابع در بخش کشاورزی به نسبت  سال 
93، 32 درصد کاهش داشته باشد. براساس 
تصمیم گیری قرار بر این شده که با توجه به 
میزان بارش اگر منابع آبی کمتری نسبت به 
پیش بینی ها داشته باشیم، این میزان تنش به 
صورت پنجاه-پنجاه بین مصارف کشاورزی 
و دریاچه ارومیه تقسیم شود و اگر بیشتر از 
پیش بینی ها و اضافه بود، تمام آن به دریاچه 

ارومیه اختصاص یابد.
سال 95-96 که 200 میلیمتر بارش در 
حوضه دریاچه ارومیه اتفاق افتاد، سناریوی 

دوم انجام شد. هم ما و هم وزارت جهاد پذیرفتیم که این تنش را نصف-نصف 
جذب کنیم اما با بارش متفاوتی که در بهار امسال داشتیم، 100 درصد منابع 
اضافه آب، به دریاچه منتقل شد. به همین ترتیب در شهریور  سال 95 که 
انتهای  سال آبی بود، با این که خشکسالی در حوضه در جریان بود اما باز هم 
با کاهش تراز مواجه نشدیم و به همین شــکل، در سالی مثل امسال که با 
افزایش بارش مواجه بودیم، کنترل مصارف به نفع دریاچه ارومیه تمام شد. 
برنامه  سال آینده هم این است که وارد فاز کاهش 40 درصد شویم.  سال 99،  
سال آخر دستیابی به هدف کاهش مصرف است؛ مثل همیشه در دی، بهمن 
و اســفند حقابه دریاچه را می دهیم و اگر آب بیشتری از پیش بینی داشته 
باشیم، در فروردین و اردیبهشت به دریاچه تزریق می کنیم و اگر نبود، سهم 

کشاورزی را می دهیم.
  وضعیت جبل کندی که کانون گردوغبار دریاچه بود، چطور 

است؟
اکنون اجرای پروژه در عرصه ای که برای تثبیت گردوغبار در حال مدیریت 
بود، به  طور کامل انجام شده است. طولانی ترین بادشکن کشور در حاشیه 
دریاچه ارومیه ایجاد شــده و بزرگترین عرصه نهال کاری و بوته کاری شده 
است.تا به امروز برای تثبیت کانون های گرد و غبار دریاچه 94 میلیارد تومان 
هزینه شده است. امید ما این است که تا چند ماه دیگر تثبیت کامل کانون 
گردوغبار به اتمام برسد و با این حساب اعتباری به اندازه سالانه 10 میلیارد 

تومان به سازمان جنگل ها می دهیم تا از این عرصه حفاظت کنند. 
  گام بعدی ستاد احیا چیست؟

اکنون در گام پنجم به کاهش مصرف تا 32 درصد رســیده ایم و تثبیت 
تازه به اتمام رسیده اســت. در اردیبهشت  سال گذشــته، در جلسه ای با 
رئیس جمهوری، اعلام کردیم که معتقدیم با ادامه روند منظم احیا و اجرای 
پروژه هایی که هنوز به بهره برداری نرسیده اند، تراز دریاچه ارومیه تا پایان 
 سال 1400 تا یک متر دیگر افزایش خواهد یافت. اگر پروژه ها به بهره برداری 
برسند، دولت به موقع قادرخواهد بود در پایان دوره مسئولیتش، به این هدف 
برسد و پروژه را به دولت بعدی تحویل بدهد. با انجام عملیات باقیمانده در 

دوره بعدی، دریاچه ارومیه تا  سال 1406 به تراز اکولوژیک خواهد رسید. 
  ما از یک پهنه بزرگ خشــکیده حــرف می زنیم. به نظرتان 

صحبت از تراز اکولوژیک، دور از ذهن و شعارگونه نیست؟ 
بله؛ رسیدن به تراز اکولوژیک آسان نیست. ما از دریاچه ای حرف می زنیم 
که ظرف 20  سال به کمترین تراز در طول عمرش رسید؛ نباید انتظار معجزه 
داشت. طول کشید تا تخریبش کنیم و طول می کشد تا دوباره به زندگی 

برش گردانیم.

مسئول فنی ستاد احیای دریاچه ارومیه در گفت وگو با »شهروند«:   

باران آمد، از آن طرف بوم افتادیم 
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